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Komisji Mniejszości Narodowych i Etnicznych (nr 12)
20 lipca 2020 r.
Komisja Mniejszości Narodowych i Etnicznych, obradująca pod przewodnictwem 
poseł Wandy Nowickiej (Lewica), przewodniczącej Komisji, rozpatrzyła: 

– projekt planu pracy Komisji na okres od 1 sierpnia do 31 grudnia 2020 r.

W posiedzeniu wziął udział pracownik Kancelarii Sejmu Beata Machul-Telus – z sekretariatu Komisji 
w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Dzień dobry państwu. Otwieram posiedzenie Komisji Mniejszości Narodowych i Etnicz-
nych. Witam państwa posłów i panie posłanki bardzo serdecznie.
Porządek dzienny dzisiejszego posiedzenia przewiduje rozpatrzenie projektu planu 

pracy Komisji na okres od 1 sierpnia do 31 grudnia 2020 r.
Informuję, że posiedzenie będzie prowadzone z wykorzystaniem środków komuni-

kacji elektronicznej umożliwiających porozumiewanie się na odległość. Informuję rów-
nież, że zgłoszenia do zabrania głosu w dyskusji przez posłów i posłanki należy wysyłać 
pod adres mailowy <kmne@sejm.gov.pl>. Informuję też, że zgodnie z art. 198k ust. 
1 uchwały Sejmu z dnia 26 marca 2020 r. w sprawie zmiany regulaminu Sejmu poseł 
potwierdza  swoją obecność na posiedzeniu Komisji  prowadzonym z wykorzystaniem 
środków komunikacji elektronicznej, które umożliwiają porozumiewanie się na odle-
głość, przez zalogowanie się w systemie do głosowania oraz wydrukami udziału w gło-
sowaniach.
Proszę wszystkich członków i wszystkie członkinie Komisji o zalogowanie się do sys-

temu. Za chwilę przystąpimy do sprawdzenia kworum. Teraz czekam na sygnał. Dzię-
kuję. Kończymy głosowanie. Proszę o podanie wyników. Przepraszam, jeszcze chwilę. 
Jeszcze proszę spokojnie się logować. Jesteśmy w trakcie głosowania. Informuję, że zalo-
gowało się 11 członków i członkiń naszej Komisji, a zatem mamy kworum i możemy 
przystąpić do obradowania.
Przechodzę do realizacji porządku dziennego. Wszyscy państwo otrzymali propono-

wany plan pracy Komisji na wskazany okres, czyli od 1 sierpnia do 31 grudnia. Mam 
nadzieję, że państwo się z nim zapoznali, a jak się zapoznali, to pewnie też zorientowali, 
że w większości jest to po prostu powtórzenie naszego planu pracy, który z powodu koro-
nawirusa nie został zrealizowany.
Do proponowanego planu pracy zgłoszone zostały uwagi przez pana przewodniczą-

cego Zubowskiego. Czy pan przewodniczący Zubowski chciałby je wypowiedzieć? To bar-
dzo proszę, to jest ten moment. Czy pan poseł Zubowski jest zalogowany? Aha, nie widzi-
cie go. To może dlatego. W związku z tym odczytam te uwagi i potem oczywiście będzie 
czas na kolejne, jeżeli ktoś z państwa również miałby jeszcze takie uwagi.
Pan przewodniczący Zubowski zgłosił trzy punkty. W pierwszym punkcie zapropo-

nował wykreślenie punktu drugiego z wrześniowego porządku. Mam nadzieję, że pań-
stwo mają przed oczami ten porządek. Jest to informacja rzecznika o niezgłaszanych... 
Przepraszam,  coś mylę.  „Proponuję wykreślenie punktu drugiego”,  czyli  informacji 
Stowarzyszenia „Nigdy Więcej”. „Jak i poprzednim razem”, czyli rozumiem, że pew-
nie podczas debaty, „stoję na stanowisku, że Komisja powinna pracować na materiałach 
przedstawianych przez stronę rządową, Komisję lub organizacje reprezentujące mniej-
szości narodowe i etniczne”.
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Po pierwsze, chciałam przypomnieć, że oczywiście przegłosowaliśmy już ten punkt. 
Był w naszym porządku i teraz ponownie, ale oczywiście nic nie stoi na przeszkodzie, 
żeby ten punkt ponownie przegłosować.
Czy ktoś z państwa chciałby jeszcze coś powiedzieć w tej sprawie, zanim przystąpimy 

do głosowania? Jeśli nie, to w takim razie zarządzam głosowanie nad punktem.
Kto z państwa jest za wykreśleniem informacji Stowarzyszenia „Nigdy Więcej”? Jesz-

cze raz cały ten punkt. Może  jeszcze dla porządku, żeby było  jasne, przeczytam ten 
punkt. Informacja na temat incydentów, zachowań, zdarzeń powodowanych nienawiścią 
lub brakiem tolerancji wobec lub z udziałem mniejszości narodowych i etnicznych w Pol-
sce w latach 2018–2019 w świetle „Brunatnej Księgi”.
Jeszcze raz spytam, kontynuując głosowanie, kto z państwa jest za. Proszę o zagło-

sowanie na tak. Ojej, pomyliłam się, zagłosowałam... Kto z państwa jest przeciw wnio-
skowi posła Zubowskiego? Kto się wstrzymał? W takim razie kończymy. Bardzo proszę 
o podanie wyników.
Głosowało 9 osób. Za wnioskiem zgłoszonym przez pana posła Zubowskiego było 6 

osób, przeciwne temu wnioskowi były 3 osoby, nikt się nie wstrzymał.
Zatem wniosek pana przewodniczącego Zubowskiego przeszedł. Jednocześnie chcia-

łabym też publicznie poinformować, że pomyliłam się. Wbrew własnej intencji zagłoso-
wałam za wnioskiem pana Zubowskiego, ale na szczęście widzę, że i tak nie wpłynęłoby 
to na ostateczny rezultat głosowania.
Przystępujemy do kolejnego punktu uwag zgłoszonych przez pana przewodniczącego 

Zubowskiego. Tym razem chodzi też o punkt we wrześniowym planie pracy. Kolejny punkt 
dotyczy informacji rzecznika o niezgłaszanych przestępstwach z nienawiści. Pan poseł pro-
ponuje wykreślić wyrazy „członkom wybranych społeczności”. Żeby może było jaśniej, 
przeczytam cały ten punkt. Informacja rzecznika praw obywatelskich na temat „Bada-
nia natury i skali niezgłaszanych przestępstw z nienawiści przeciw członkom wybranych 
społeczności w Polsce”. To,  co kwestionuje pan przewodniczący Zubowski,  to są słowa 
„członkom wybranych społeczności”, które chciałby zamienić na „członkom mniejszości 
narodowych i etnicznych”. Ponieważ jednak jest to raport rzecznika praw obywatelskich, 
który ma właśnie taki tytuł, nie możemy ingerować i zmienić tytułu raportu przygotowa-
nego przez rzecznika. Jest to raport z badań. Trudno zmieniać teraz nie tylko tytuł, ale 
też istotę samych badań. Zatem tego wniosku nie poddam pod głosowanie.
Teraz przechodzę do punktu trzeciego. W tym punkcie pan przewodniczący propo-

nuje,  żeby w październikowym planie pracy...  Informacja na temat  realizacji  zwrotu 
nieruchomości przejętych od obywateli polskich narodowości łemkowskiej. Proponuje 
on wykreślić, że kwestia ta dotyczy wszystkich tak samo, bez względu na przynależ-
ność narodową i etniczną. Czyli może znowu, żeby było troszkę jaśniej, czego dotyczy 
ta poprawka,  przeczytam  ten  punkt. Mówimy  o punkcie  drugim. To jest  informacja 
na temat realizacji zwrotu nieruchomości przejętych od obywateli polskich narodowości 
łemkowskiej. Czyli jest propozycja, aby cały punkt wykreślić z planu pracy.
Zatem  poddaję  ten  wniosek  pod  głosowanie.  Przystępujemy  do głosowania  nad 

poprawką, zgodnie z którą wykreśla się punkt dotyczący informacji na temat realizacji 
zwrotu nieruchomości przejętych od obywateli polskich narodowości łemkowskiej.
Kto z panów posłów i z pań posłanek jest za zgłoszoną poprawką? Proszę nacisnąć 

przycisk. Kto z państwa  jest przeciw zgłoszonej poprawce? Proszę nacisnąć przycisk 
czerwony na nie. Kto z państwa się wstrzymał nad tym wnioskiem? Dobrze. To mogę 
prosić o wyniki głosowania w takim razie?
Głosowało 14 osób. Za wnioskiem przewodniczącego Zubowskiego było 8 osób, prze-

ciw 5 osób, wstrzymała się 1 osoba.
Zatem poprawka przewodniczącego Zubowskiego została przyjęta. Ten punkt zosta-

nie wykreślony z planu pracy.
Czy ktoś z pań i panów posłów ma jeszcze jakieś uwagi do planu pracy? Jeśli tak, 

to bardzo proszę o ich zgłoszenie. Nie słyszę.
Zatem ogłaszam, że plan pracy Komisji na okres od 1 sierpnia do 31 grudnia br. wraz 

z przyjętymi dwiema poprawkami został przyjęty.
Zamykam posiedzenie Komisji. Dziękuję państwu. Do usłyszenia i do zobaczenia.


